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Razprave o oanutku zakona o združe-
nem delu se je v naši občini udeležilo
skoraj 20.000 delavcev in delavk (od 29.000,
kolikor jih je zaposlenih). Organizirana je
bila na frontni način, saj so v njej sode-
lovale vse poglavitne družbenopolitične
organizaoije.

Zveza komunistov je razvila široko ak-
tivnost in zagotovila idejno jasnost v raz-
pravi, hkrati pa opozarjala na nujno po-
vezavo med razpravo in tekočimi vpra-
šanji naše ekonomske politike, stabiliza-
cije, družbenega planiranja in gospodar-
skega razvoja, kar je dalo javni razpravi
še večjo širino in kvaliteto.

Občinska konferenca SZDL se je vklju-
čila v razpravo od vsega začetka, sprem-
ljala njen potek in analizirala dosežene
rezultate. Uveljavljen je bil frontni potek
razprave, zlasti za področje združenega
dela, medtem ko je bil odziv na razpravo
v krajevnih skupnostih manjši, zlasti za-
radi tega, ker je bila večina občanov ude-
ležena v razpravi v delovnih kolektivih.

Tudi v samoupravnih interesnih skup-
nostih je bila razprava pomanjkljiva, saj
je bila pred kratkim le ena problemska
konferenca za vse izvršne odbore skup-
ščin SIS.

Zveza socialistične mladine naše obči-
ne je seznanila mlade z idejnopolitičnimi
vidiki predlaganih zakonskih rešitev in v
okviru razprave o osnutku zakona tudi z
razvojnimi cilji naše skupnosti. Na več se-
minarjih, zlasti pa v vsakodnevnih aktiv-
nostih je bila vključena večina mladih de-
lavcev in delavk, ki so pogosto zelo za-
vzeti pobudniki novih samoupravnih od-
nosov.

Svoj delež v razpravi je prispevala tudi
organizacija Zveze združenj borcev NOV,
na podlagi stališč delegatov in delegacij pa
se bo o osnutku zakona opredelila tudi
delegatska skupščina občine.

Poglavitna teža razprave je bila — kar
je razumljivo — na osnovnih organizacijah
sindikata, občinskem svetu ZS in komisiji
za samoupravljanje. Za enotno vodenje
akcije se je najprej usposobilo 70 usmer-
jevalcev javne razprave, z njihovo po-
močjo pa še 680 uvodničarjev. Skupno je
bilo v tej do sedaj najpomembnejši letoš-
nji akciji vključenih prek 2.500 aktivistov
in aktivistk. Predvsem njim gre zahvala za
uspešen potek akcije.

Razprava je pokazala, da so delavci in
delavke težko čakali ta zakon, saj bo po-
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stal njihovo močno orožje v boju proti
vsom, ki bi kakorkoli poskušali zavirati
razvoj samoupravljanja. številni delavci
so se prav v tej razpravi globlje zavedli
svojih pravic, ki jim jih daje ustava. Raz-
prava pa ni bila samo velika izobraže-
valna akcija; še večjega pomena je bila
analiza samoupravinih razmer, ki so jo
opravili v 35 delovnih organizacijah v obli-
ki posebnega dokumenta, v še večjem šte-
vilu pa le ustmeno. V nakaterih delovnih
organizaoijah so delavci analizo zavrnili,
ker je bila narejena ipreveč površno. Na
podlagi teh analiz bodo v posameznih de-
lovnih organizacijah izpopolnili samo-
upravne odnose:

— v Litostroju se pripravljajo na usta-
novitev novih TOZD;

— v Mobiliji se pripravljajo na pri-
ključitev k Megradu;

— Rašica in Bertina (SR Srbija) se
združujeta;

— v Pivovarni Union ustanavljajo nove
TOZD;

— med Slovenijaavtom in Tomosom
bo povezovanje večje kot doslej;

— v Dekorativni — prav tako nove
TOZD;

— v Viatarju tečejo razprave o zdru-
žitvi s SAP;

— med Plutalom in Saturnusom pri-
haja do združevanja;

— v Slovinu oblikujejo SOZD, Avto-
emona in Autocommerce se povezujeta in
še bi lahko naštevali predvidene spremem-
be in procese, ki jih je začela razprava
o osnutku zakona. Delavci so pravilno
razumeli, da ni dovolj zakon samo razla-
gati, pač pa je treba ustvarjalno uporabiti
dragocena spoznanja, ki jih prinaša in ki
so sad naše 254etne samoupravljavske
prakse.

Tudi število vprašanj, pripomb in pred-
logov, ki so jih posredovali delavci v raz-
pravi, je bilo veliko — več kot 200 — in
dokazuje našo skupno željo in hotenje, da
dobimo čknbolj ipopoln zakon, ki ga ne
bo treba v kratkem dopolnjevati.

Na občinski sindikalni konferenci so
delegati na podlagi posebnega poročila
analizirali potek razprave in sprejeli več
sklepov — med drugim tudi zahtevo, da
je treba povsod, kjer je ibila razprava pre-
več formalna, razpravo ponoviti, da je tre-
ba povsod analizirati stanje in stapnjo
samoupravnih odnosov ter sprejeti ustrez-
ne slklepe, da je treba ipospešeno delovati
v smeri povezovanja in združevanja majh-
nih delovnih organizaoij in druge.

Seveda pa z razpravo in sprejemom
zakona še daleč ni vse končano — oboje
je začetek dolgega in velikega revolucio-
narnega procesa, za katerega se moramo
sindikati — vse do najmanjše osnovne
organizacije — idejno, kadrovsko in orga-
nizacijsko še bolje usposobiti. Le tako
bomo odigrali pomembno in zahtevno vlo-
go v zvezi z osveščanjem delavcev in de-
lavk pri izvajanju dolžnosti in uveljav-
Ijanju pravic, ki jih nalagata in dajeta
ustava in novi zakon.


